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I per últim, un tema que també voldria comentar és el dels purins i 
fems en general. En dos o tres setmanes els grangers hem tingut 
un allau de reunions sobre possibles plantes de tractament de 
fems, per a obtindre biogàs i amb ell fer electricitat. Han vingut 
un total de 4 empreses, i algunes dades de les que han donat 
es contradiuen. Pensem que pot ser una magnifica solució a 
la problemàtica dels fems, però cal aclarir antes una sèrie de 
qüestions. La setmana que ve tenim previst anar a Lleida a visitar 
una planta en funcionament per a recavar més informació. Els 
grangers que vullguen vindre poden acompanyar-mos.

El Sr. Alcalde cedeix la paraula a la regidora  Sra. Montull Rodrigo 
la qual informe al Ple: 

1/ El tema del centre de dia es un  dels temes pendents en este 
Ajuntament i sobre el que volem aclarir algunes coses. El Centre de 
Dia efectivament no està obert. I ara vos explicarem els motius. 

Les gestions i reunions fetes per este equip de govern, conjuntament 
amb els serveis socials i l’empresa adjudicatària de la gestió del 
recurs, GESMED, han estat innumerables i continuades en el 
temps, tant en les dependències d’este Ajuntament com en les  
oficines de l’empresa a València. En cap moment hem deixat de 
banda este tema.

Però els entrebancs en què ens hem trobat i ens continuem trobant 
son també innumerables. Després de fer moltíssims números i 
càlculs en tots els sentits, i de mesurar totes les possibilitats,  ens 
trobem en un pressupost , és dir en un cost mensual de la plaça 
que han de pagar els usuaris del centre, que és totalment inviable 
d’acord a les rentes dels nostres majors. La pensió de jubilació que 
cobren la majoria de les persones  jubilades en el nostre entorn 
rural,  gira al voltant dels 500 i pico d’euros, aproximadament.  

Com supose que també els membres de l’oposició saben, per part 
de l’equip de govern es va demanar una subvenció a Conselleria 
de Benestar Social per a funcionament del Centre de dia. Esta 
subvenció va estar concedida per import de  21.000 euros, per al 
que restava de l’any 2008 ( 4 mesos en aquell moment ) 

Tenint en compte la quantitat de sol·licituds que s’han presentat 
, unes 10 més o menys, i considerant que el preu mensual de 
la plaça pressupostat per l’empresa ( per a 10 usuaris )  és 
d’1.710,53€, llavors el cost total dels quatre mesos haguera estat 
de 68.421,20€.  Després de restar la subvenció de Conselleria, 
l’import de la plaça es queda en 1.185,53€ ( 198.000 ptas), més 
del doble de la pensió mensual. A més, hem de tenir en compte 
que este import mensual era encara més elevat, però s’ha pogut 
disminuir un poc, fent-se càrrec l’Ajuntament de les despeses 
d’electricitat, telèfon, gas, aigua i combustible per la calefacció ( 
que representen un pico ).

Cal dir que a mesura que s’incremente el nombre d’usuaris, l’import 
de la plaça aniria disminuint, ja que els serveis pressupostats son 
els mateixos  tant si hi ha 10 usuaris com 40.  I el cost del personal 
és molt elevat.

S’han estat estudiant  varies possibilitats, per tal de poder posar 
en funcionament el Centre. Entre elles,  que l’Ajuntament es 
faça càrrec d’una part del cost a més de les despeses abans 
esmentades. Hem estat considerant esta possibilitat i inclús 
hem estat elaborant una ordenança, un reglament i unes bases 
reguladores,  per tal de valorar la situació de cada usuari a fi de 

fer un repartiment equitatiu de la possible subvenció . Es dir, hem 
estat fent un estudi econòmic que és el que cal fer quan es vol 
dur a terme un projecte. Però els estudis econòmics i els estudis 
de viabilitat, cal fer-los abans i no després d’engegar un projecte, 
i així s’eviten moltes sorpreses i situacions, tant i tant difícils de 
solucionar.
Arribats a este punt, la conclusió només és una: en este moment, 
este ajuntament, en la seva particular situació econòmica (després 
d’atendre en esta legislatura moltes certificacions d’obres pendents 
de pagament, préstecs i demés despeses a les que s’ha hagut de 
fer front ) i a part, en l’agreujant de l’actual conjuntura econòmica,  
no pot assumir la quantitat que estimem seria necessària per a 
reduir el cost de la plaça i que fora accessible per als nostres 
majors.

En les reunions que hem tingut en la Direcció Territorial ens diuen 
que si obrim en un mínim de 10 usuaris per al proper any, pot ser 
se’ns concedisca la subvenció corresponent per a funcionament , 
uns 60.000 € aproximadament per a l’any 2009.

Però ells saben igual que nosaltres, que esta subvenció no és 
suficient de cap de les maneres, però si necessària . I en l’agreujant 
que a l’empresa se li ha de pagar tots els mesos, i les subvencions 
te les concedeixen però no saps el moment en què t’ingressaran 
els diners, lo qual vol dir, que serie l’Ajuntament el que hauria 
d’avançar els diners a l’empresa gestora del Centre. I això son 
molts diners. 

Per moltes voltes que li donem, hem de ser realistes : en tota la 
voluntat del món per part de l’Ajuntament d’obrir el centre, una 
persona jubilada del nostre poble o de qualsevol poble del voltant, 
no pot assumir un cost superior com a màxim, als 600 euros 
mensuals. Algú hi haurà que si, és clar, però la immensa majoria 
no pot.

També cal recordar, i és molt important, que en un principi, 
Conselleria va concedir  25 plaçes de Bo Centre de dia, lo qual volia 
dir que de les 40 plaçes existents, 25 estaven subvencionades, 
en un cost estipulat per Conselleria, un preu públic. Però resulte 
ser que el Bo Centre de dia ha desaparegut i eixes 25 plaçes 
subvencionades s’han volatilitzat.

Només es pot optar a una plaça subvencionada, mitjançant la 
Llei de la Dependència. Si la Conselleria no garanteix un nombre 
determinat de plaçes subvencionades per a les persones que es 
valore en la Dependència, pensem que serà molt difícil l’apertura 
del Centre. Per  a poder ser viable, la Conselleria hauria de 
mantindre eixes 25 plaçes subvencionades tal i com es va aprovar 
en el seu dia, si no en Bo Centre de Dia, si en plaçes a ocupar per 
les persones dependents avaluades per la Llei de la Dependència 
i a les que se’ls assigne Centre de dia. 

En este moment estem a l’espera que el Secretari Autonòmic de 
Benestar Social tinga a bé d’atendren’s i poder així exposar-li totes 
aquestes qüestions . I esperem que  la Conselleria de Benestar 
Social siga sensible en este tema i assumisca la seva part de 
responsabilitat per a posar en marxa el centre. El que no pot ser de 
cap de les maneres es que les 25 plaçes públiques desapareguen 
en tot el que això comporta. 

Després d’aquesta exposició espere que hi haja quedat prou clar 
el motiu pel qual el Centre de Dia encara no està obert. I esperem 
també que haja quedat prou clar que no és cert que l’equip de 


